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Betreft: Inbreng namens Nefemed bij Consultatie Besluit UPV Luiers en 
Incontinentiematerialen  

Datum: 4 februari 2025 
 
 
 
Geachte beleidsambtenaar, 
 
Met deze inbreng in de consultatie voor het Besluit UPV Luiers en Incontinentiematerialen 
uiten onze leden nogmaals hun zorgen over de gevolgen van 
 
1) het ontbreken van een economisch-maatschappelijke business case voor recycling van 

incontinentiematerialen voor hulpmiddelengebruikers in Nederland en  
2) de keuze voor een beleidsinstrument dat als doel heeft om circulariteit te bevorderen, maar 

geheel gericht is op recycling van producten die vooralsnog niet volledig circulair en als recyclaat 
niet hoogwaardig en veilig herinzetbaar zijn, en 

3) het ontbreken van een transitieplan en dialoog daarover met alle betrokken stakeholders, met 
nadrukkelijk inbegrip van (mede)betalers en gebruikers om in het tempo van technologische 
ontwikkeling tot een haalbare en rendabele inzet van grondstoffen te komen. 

 
Grenzen aan circulariteit en veiligheid van absorberende incontinentiehulpmiddelen 
Wij herhalen hierbij de conclusie uit het eerste TAUW-rapport van 20211 op pagina 16 over 
belemmeringen, waar het Besluit UPV ons inziens geen antwoord op geeft: 
 

Belemmeringen voor circulariteit vanuit het ontwerp van AHP: 
• Onvoldoende kwaliteit en herleidbaarheid van gerecycled postconsumer materialen uit 

luiers zorgen ervoor dat producenten van AHP benadrukken geen herinzet van 
gerecycled postconsumer materialen uit luiers te verwachten (geen closed-loop 
recycling) gebaseerd op bestaande veiligheids- en gezondheidseisen 
Eco-design aspecten zorgen voor lagere CO2 footprint maar prevaleren boven circulair 
ontwerp van luiers 

• De complexiteit en samenstelling van het ontwerp van AHP zorgen in een later 
stadium voor een heterogene afvalstroom die hoogwaardige recycling bemoeilijkt 

• Er zijn nog veel afbakeningsvragen die open staan en wij kunnen ons aansluiten bij de 
vragen die andere stakeholders in de internetconsultatie hebben gesteld, zoals 
bijvoorbeeld Diaper recycling Europe. Ook de afzetmarkt voor (nog te) laagwaardig 
recyclaat is een uitdaging die niet nader onderzocht is op benodigde oplossingen. Bij 
nagenoeg alle andere UPV’s die in Nederland van kracht zijn, is dit wel het geval. 

 
 
Daarnaast willen wij benadrukken dat er op absorberende medische hulpmiddelen en 
consumentenproducten voor incontinentie Europese regels voor patiënt- en gebruikersveiligheid van 

 
1 Bureau TAUW, 10 december 2021, Verkenning van knelpunten en oplossingen voor het sluiten van de keten 
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toepassing zijn. Tevens moeten producenten rekening houden met Europese regelgeving voor 
ecodesign, plastic en andere grondstoffen, die eerder en impactvol in de productketen, bij design, 
vaak haaks staan op patiëntveiligheid en hygiëne-eisen.  
 
 
Investeren moet lonen 
Onze leden investeren al decennia in het ontwikkelen van duurzamere en slimmere producten, zoals 
minder materiaalgebruik met groter absorptievermogen, sensortechnologie om niet onnodig te 
hoeven verschonen en in schone productieprocessen. Enkele leden beschikken zelfs over het Nordic 
Swan Label voor productieprocessen en er zijn al leden die co2-neutraal produceren. Investeringen 
kunnen maar een keer worden gedaan, en niet 27 keer in alle EU-lidstaten. Verder geeft ook het 
boven genoemde rapport van TAUW uit 2021 dat er door producenten van luiers en 
incontinentiematerialen is geïnvesteerd in recyclingfabrieken, waaronder het Fater SMART project in 
Italië, dat inmiddels gesloten is wegens onvoldoende economische en ecologische opbrengsten. 
Het is de wens van onze leden dat investeren loont. Anders is er geen reden meer op een markt 
aanwezig te zijn. 
 
 
Inspanningen voor een Transitieplan om alle benodigde stakeholders wettelijk aan boord te 
hebben en implementatieproblemen te voorkomen 
Tenslotte hebben wij in meerdere contacten met het Ministerie van Infrastructuur en Waterstaat 
aangegeven dat Nederland geen eiland binnen de EU is, en investeringen beter tot hun recht komen 
met een Europese aanpak. Wij hebben eerder gewezen op de implementatieproblemen met 
beleidsinstrumenten die alleen op inzameling en/of recycling waren gericht. In onder andere België 
komt implementatie niet van de grond omdat niet alle benodigde stakeholders gecommitteerd 
(kunnen) zijn. Oorzaken daarvoor zijn onder meer gebrek aan gemeentebudgetten, verschillen in 
lokaal en regionaal beleid, verschillen in afvalverwerking en inzamelingssystemen of het niet 
economisch en ecologisch rendabel zijn van vervoer van afval naar andere regio’s of landen.  
 
 
Haalbare doelstellingen en Transitieplan inclusief overige maatregelen terugbrengen afvalberg 
en haalbare doelstellingen 
Zoals hierboven beschreven – en ook al door bureau TAUW in 2021 is geconcludeerd – is er nog geen 
sluitende recyclingtechniek en maatschappelijk-economische business case die de in het Besluit 
gestelde doelstellingen haalbaar maakt. Als dit besluit wordt ingevoerd zonder Transitieplan en het 
vastleggen van verantwoordelijkheden van alle spelers in de keten, zal de marktwerking ervoor 
zorgen dat hulpmiddelengebruikers in de kou komen te staan omdat implementatie spaakloopt en 
prijzen verhoogd moeten worden, en steeds minder producenten op de Nederlandse markt aanwezig 
kunnen zijn. 
 
Onze leden – de producenten van medische hulpmiddelen, waaronder Absorberende 
Incontinentiematerialen - zijn nog altijd bereid om met stakeholders en overheid, bij voorkeur op 
Europees niveau, tot een transitieplan te komen, terwijl  er recyclagesystemen in ontwikkeling zijn 
die hoogwaardig en veilig herbruikbaar recyclaat opleveren. In het transitieplan zou tevens een plek 
moeten zijn voor maatregelen die snel effect hebben om afval terug te dringen, zoals het tegengaan 
van verspilling van ongebruikte incontinentiematerialen, met inachtneming van Europese regels voor 
patiëntveiligheid en consumentenhygiëne. 
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In de bijlage sturen wij daarom nogmaals onze oproep aan het Ministerie van Infrastructuur en 
Waterstaat van 26 juni 2024 mee. 
 
Met vriendelijke groet, 

 

Namens Nefemed: 

Michiel van Campen 
directeur-bestuurder NEFEMED 

 

Nederlandse Federatie van Producenten, Importeurs  
en Handelaren in Medische Hulpmiddelen en Medische Technologie  

 

 

Bijlage: Brief van 21 juni 2024 van Nefemed en EDANA aan het Ministerie van 
Infrastructuur en Waterstaat   
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